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فرهنگی/ سوم دی ماه که از راه برسد بهمن فرمان آرا 80 ساله می شود؛ 
فیلمســازی که بیــش از 5 دهه از عمرش به ســینما گره خورده اســت. 
در رشــته ســینما تحصیــل کــرده، فیلمنامه نوشــته، کارگردانــی کرده، 
تهیه کنندگی چند فیلم مهم را در کارنامه دارد، تئاتر روی صحنه برده 
و این اواخر بازیگری را هم تجربه کرده است. در تمام این سال ها اما او 
تا به حال هیچ یک از پیشنهادهایی را که برای تدریس داشته، نپذیرفته 

است. 
برای او که در این ســال ها دســتخط نســتعلیق یادگاری از پــدرش را به 
دیوار اتاق کارش زده تا یادآور آن باشــد که همراه مردم بماند و اخلاق 
نگه دارد، سی سالگی محک شاید تنها عاملی بود که رضایت داد تا به 
این امر تن بدهد. او به این بهانه که فرصتی برای کمک به کودکان مبتلا 
به ســرطان بود پذیرفت اولین دوره آموزشی خود در زمینه فیلمسازی 
را برگــزار کند. ۱۶ مــرداد ماه، وبیناری ۴ روزه با عنوان »فیلم ســاختن« 

برگــزار شــد و ایــن فیلمســاز عوایــد حاصــل از آن را به کــودکان محک 
اهــدا کــرد. در این دوره فرمــان آرا تجربیاتش دربــاره فیلمنامه، فرازها 
و فرودهــا، تدوین و شــکوفایی فیلم، دوربین و زاویــه دید و کارگردانی و 
انتقال حس را با هنرجویان به اشــتراک گذاشــت.  باشگاه آموزش های 
الکترونیک کمیســیون ملی یونسکو میزبانی این رویداد را که به صورت 
آنلاین برگزار شد برعهده داشت. روز گذشته امیر روشن بخش، معاون 
ارتباطات و امور مشارکت هاى کمیسیون ملی یونسکو درباره این تجربه 
توضیحاتــی ارائه کرد. او با تأکید بر این که به پیشــنهاد فرمان آرا عواید 
حاصل از این وبینار آموزشــی به کودکان محک اختصاص یافته اعلام 
کرد این اقدام که در ســی ســالگی محک شــکل گرفتــه زمینه همکاری 
یونســکو با این مؤسســه مردم نهاد را در برنامه های آتی فراهم خواهد 
کــرد. روشــن بخش درخصــوص رابطــه یونســکو به عنــوان ســازمانی 
بین المللــی با مؤسســات مــردم نهادی چــون محک گفــت: »از منظر 

یونســکو ســازمان های مردم نهاد جایــگاه رفیعی دارند و این ســازمان 
اکثــر پروژه هــای مشــارکتی خــود را در ســطح جوامع به ســازمان های 

مردم نهادی که در آن کشور جایگاه ویژه ای داشته باشند می سپارد؛ 
محــک یکــی از ایــن مؤسســات اســت.«او در بخــش دیگــری از 

صحبت هایش از پیشگام بودن یونسکو در عرصه فرهنگ و هنر 
و تأثیــر آن بر صلح گفــت: »فعالیت های حوزه فرهنگ و علم 
و آمــوزش، همگی کمک می کنند که افــراد نگاهی صلح آمیز 
بــه زندگی داشــته باشــند. در عرصــه فرهنگ و هنر یونســکو 
پیشگام است و از این مسیر به توسعه جوامع و ارتقاى جایگاه 
سبک زندگی آنان یارى می رساند. در حوزه آموزش مبارزه با 

بی سوادی در دنیا جزو چهارچوب های اصلی فعالیت یونسکو 
بوده اســت و در حوزه تاریخی، یونســکو می کوشــد تا با ثبت آثار 

تاریخی و جهانی به حفظ این آثار و کمک کند.«

حمایت »بهمن فرمان آرا« از کودکان مبتلا به سرطان
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مدیرعامل اسبق خبرگزاری جمهوری اسلامی در گفت وگو با ایرنا:

 کلیات برنامه وزیر پیشنهادی فرهنگ 
در حوزه رسانه واقع گرایانه است

گروه فرهنگی/ سیدجلال فیاضی مدیرعامل اسبق 
خبرگزاری جمهوری اســلامی معتقد است کلیات 
برنامــه وزیر پیشــنهادی فرهنــگ در حوزه رســانه 
واقع گرایانه است و باید ریز شده و همراه با جزئیات 
در دســتور کار قــرار بگیــرد. فیاضــی در گفت وگو با 
خبرنــگار فرهنگی ایرنــا، دربــاره برنامه هــای وزیر 
پیشنهادی فرهنگ در حوزه رسانه می گوید: یکی از 
موارد مهم این برنامه پاسخگو کردن دستگاه های 

دولتی برای افزایش اعتماد عمومی اســت. برای این منظور باید شــفافیت در اطلاع رســانی 
وجود داشــته باشد و رسانه ها نیز به عنوان نمایندگان افکار عمومی مطالبه گر باشند. مسأله 
پاسخگویی یک سکه دو رو است. آستانه تحمل دستگاه ها و مدیران رده های مختلف اجرایی 
باید بالا برود. معمولاً هر قدر به مدیران رده پایین تر می رسیم، آستانه تحمل پایین تر می آید 
و شــاهدیم کــه انتقاد از وزیر راحت تــر از انتقاد از یک فرماندار اســت. او همچنین حمایت از 
رسانه های آزاد و مطالبه گر را مهم می خواند و معتقد است که در رسانه ها نقدها باید حرفه ای 
و به دور از تخریب باشد. مطبوعات و رسانه ها به جای پرداختن به شخصیت مسئولان باید 
به عملکرد آنها بپردازند. مدیرعامل خبرگزاری فرهنگ رضوی تدوین قانون نظام رسانه ای 
و اصــلاح قانــون مطبوعــات را یکی از اولویت های جدی وزیر پیشــنهادی فرهنــگ می داند و 
می گوید: قانون نظام رســانه ای تا اندازه زیادی آماده شــده و با یک بازنگری ســریع می توانند 
مراحل تدوین این قانون را بررســی کنند. قانون جامع رســانه ای باید این زمینه را فراهم کند 
که موضوع ورود به عرصه خبرنگاری، صدور مجوز و نظارت بر فعالیت های رسانه ای توسط 
خود اهالی رســانه اتفاق بیفتد. همان طور که در نظام پزشــکی و نظام مهندســی خود اعضا 
تصمیم گیرنده هستند، اهالی رسانه هم می توانند در تصمیم ها مشارکت داشته باشند. این 
موضوع می تواند به کاهش تصدیگری دولت کمک و ارتقای کمی و کیفی رسانه ها را فراهم 
کند. فیاضی در بخش دیگری از این گفت وگو با اشــاره به اهمیت بازنگری قانون مطبوعات، 
روی این موضوع تأکید می کند که »قانون مطبوعات ســال ها پیش نوشــته شــده و یکی دو بار 
اصلاح داشته است. پس از گذشت ۴۲ سال از انقلاب قانون مطبوعات حتماً باید متناسب با 

تحولات رسانه ای و نیازهای رسانه ای بازنگری شود.« 
فیاضی با اشــاره به بخشــی از برنامه محمدمهدی اســماعیلی وزیر پیشــنهادی فرهنگ 
درباره خروج رســانه ها از جناح بندی های سیاســی هم این گونه توضیح می دهد: متأســفانه 
در کشــورمان حزب بالغ سیاســی فراگیر نداریم. برخی رسانه ها در خلأ احزاب، کارکرد حزبی 
یافته اند و جایگزین احزاب سیاسی شده اند که این اتفاق مطلوبی نیست. اگر رسانه ای ارگان 
یک حزب اســت باید شــفاف اعلام کند. دیگر رســانه ها نیز بایــد از کارکردهای حزبی فاصله 
بگیرند و به ســمت کارکردهای حرفه ای رســانه ای پیش بروند. این فعال رسانه ای در تحلیل 
دیگر محورهای برنامه های گزینه پیشــنهادی تصدی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی هم به 
این موضوع اشاره می کند که اسماعیلی در برنامه هایش به تقویت زیرساخت ها و یارانه های 
مطبوعاتی اشاره کرده  و در این زمینه موضوع اقتصاد رسانه باید مورد توجه قرار گیرد و البته 
صاحبنظران رســانه ای باید بررســی کنند که چرا در کشــور ما رســانه ها در ســبد زندگی مردم 
قــرار نمی گیرنــد، اقتصــاد مطبوعات ما بخوبــی نمی چرخــد و مطبوعات نیاز بــه یارانه های 
دولتی دارند. فیاضی با اشاره به یکی از محورهای این برنامه با موضوع دیپلماسی رسانه ای 
و ارتباطــات منطقــه ای و بین المللــی هــم می گوید: متأســفانه در حوزه رســانه های مکتوب، 
هنــوز آن گونه که باید نتوانســته ایم نقش بین المللی و منطقــه ای مؤثری ایفا کنیم. حضور و 
تأثیر منطقه ای و دیپلماســی رســانه ای و عمومی بســیار اهمیت دارد. باید روزنامه نگاران و 

خبرنگارانی تربیت کنیم که در سطح بین المللی حضور داشته باشند.
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هنرمنــدان،  ارزشــیابی  شــورای  ســوی  از 
نویســندگان و شــاعران کشــور گواهینامــه 
درجه یک هنری به علی جهاندار خواننده 
محمدســعید  و  دســتگاهی  موســیقی 
شــریفیان پژوهشگر موســیقی و آهنگساز 

اعطا شد. 
علی جهاندار ضمن تشــــکرازاین اقـــــدام 
وزارت فرهــــــــنگ و ارشــاد اســــــــلامی و 
انجمــن موســــــیقی درگفت و گـــــــــو بـــــــا 
»ایــران« بیان داشــت: »هرچه از دوســت 
رســد نیکوســت اما معتقدم 
نشــان  یــک  دریافــت  ارزش 
هنــری بــه فــردی اســت کــه 
اهــدا می کنــد، بدیــن منظور 
که چه بهتر آن اســت نشــان 
اســتادان  از  را  خــود  هنــری 
بزرگی چون حســن کســایی، 
مــی  دریافــت  و...  محمدرضــا شــجریان 
کردیم. البتــه ناگفته نمانــد افتخاربزرگی 
اســت که در همان دوران هم، آوازخوانی 
مــن مــورد تأییــد این بــزرگان قــرار گرفته 

بود.«

به گفته این خواننده موســیقی ســنتی، 
هنرمنــد  یــک  از  هنــری  نشــان  دریافــت 
بــزرگ، بــا نشــان های هنــری که از ســوی 
وزارت ارشاد اهدا می شود به لحاظ ارزش 
معنــوی، بســیار متفــاوت اســت: »قطعــاً 
نــگاه وارزشــیابی ایــن بــزرگان نســبت به 
هنــر و هنرمنــدان بــه گونه ای دیگر اســت 
و براســاس تــلاش و علــم و اندیشــه یــک 

هنرمند این نشان ها اعطا شده است.«
هنرمنــد  یــک  کــه  تعهــدی  اودربــاره 
نســبت بــه ایــن نشــان ها دارد اظهارکرد: 

»یک هنرمند باید همیشه متعهد به کاری 
باشــد که انجام می دهــد و دریافت چنین 
نشــان هایی نبایــد تأثیــری در رونــد کاری 
او بگــذارد. مــا هنرمندان قدیــم همچنان 
خــود را مدیون اســتادانمان می دانیم و با 
احتــرام و ادب ازآنهــا یــاد می کنیم مانند 
تعهدی که به اســتادان شجریان، کسایی، 
ایــرج، گلپا داشــته و دارم و در محضر این 

بزرگان تلمذ کرده ام.«
جهاندار نســبت به دریافت این نشان 
گلایــه هم دارد ودراین باره گفت: »جالب 

اســت بدانید تاریخی که این نشــان صادر 
شــده مربوط به ســال 93 اســت و 7ســال 
از ایــن اتفــاق می گــذرد و تنها بــه احترام 
ایــن دوســتان که بــه منــزل مــا آمدند آن 
را دریافــت کــرده ام. البتــه انجــام چنیــن 
برنامه هایی چندان دورازذهن نیســت به 
این دلیل می گویم که حدوداً 4 سال پیش 
آلبومی از ردیف های موسیقی آوازی ایران 
جمــع آوری کــردم امــا ایــن اثرهمچنــان 
ایــن  علــت  نمی دانــم  و  نشــده  منتشــر 

تعلل ها وسهل انگاری ها چیست!«
جهاندار در مدت زمانی که کرونا شیوع 
یافته و کلاس های موسیقی تعطیل شده 
آمــوزش آواز را هــم به صــورت حضــوری 
وهــم آنلاین برگــزار کرده و ایــن کلاس ها 
می گویــد:  او  اســت.  برقــرار  همچنــان 
»فرهنگ و هنراین مملکت همیشه مورد 
توجه بوده و اســت و شــاید زمان تأثیراتی 
در مســیر آن به وجود آورد مــن نیز دراین 
مــدت تلاش کــردم فعالیت هــای خود را 
ادامــه بدهــم و نگذارم موســیقی متوقف 
تأکیــد دارم آمــوزش ســینه  شــود.اگرچه 
به ســینه قطعــاً اثرگذاری بهتــری خواهد 

داشت.

علی جهاندار و محمدسعید شریفیان گواهینامه درجه یک هنری دریافت کردند

نشان افتخار بر سینه دو موسیقیدان شاخص

از راست به  چپ: احمد صدری )دبیر شورای ارزشیابی هنرمندان(،مجتبی حسینی )معاون امور هنری(،  
علی جهاندار )خواننده( محمد اله یاری )مدیرکل دفتر موسیقی(

ندا  سیجانی
خبرنگار

هنرمنــدی دیگــری کــه گواهینامــه درجه یک 
هنــری دریافــت کرد محمد ســعید شــریفیان 
بــود. او هنــگام دریافــت ایــن جایــزه ضمــن 
و  اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ  وزارت  از  تشــکر 
همچنیــن انجمــن موســیقی ایــران گفــت: 
»سال ها پیش با آقای فریدون ناصری که رهبر 
ارکســتر ســمفونیک بودنــد، صحبــت کردم 
و از آنجایــی کــه ایشــان موســیقی محلــی نیز 
دوست داشــت، پیشــنهاد کردم مجموعه ای 
از موســیقی های محلــی در حــدود ســه دقیقه 
بســازیم. این کار را انجام دادیــم و اتفاقاً از این 
قطعــات بســیار اســتقبال شــد.« شــریفیان با 
تأکید بر ضرورت شــناخت و آگاهی از تاریخ و 
فعالیت ارکستر ســمفونیک تهران ادامه داد: 
»طرحی ارائــه کردم که آهنگســازان جوان در 
ارکســتر ســمفونیک حضور داشــته باشند که 
خوشبختانه این طرح اجرا شد و تأثیر بسزایی 
نیز داشت. این طرح در ایجاد و تقویت انگیزه 
جوانان و دانشجویان موســیقی برای تلاش و 
جدیت به منظور حضور در ارکستر مؤثر است 
و تاکنون ۵۷ قطعه برای ارکســتر ســمفونیک 

توسط آهنگسازان جوان ساخته شده است.«


